

## ДЕМОГРАФИЧЕСКИЕ ПРОБЛЕМЫ И ИХ ВЛИЯНИЕ НА ТРУДОВЫЕ ВОЗМОЖНОСТИ НАСЕЛЕНИЯ

Калоян Харалампиев\*

**РЕЗЮМЕ** В статье рассмотрена динамика целокупного трудового потенциала населения за период 31.12.1992-31.12.1999 года в связи с уменьшением численности населения, старения населения и перемен в инвалидности. Описаны ограничения, происходящие от располагаемой информации и обоснован выбор адитивной формы индексного факторного анализа как метода исследования динамики трудового потенциала.

Результаты показывают уменьшение целокупного трудового потенциала, которое, у мужчин больше в сравнение с женщинами. Это уменьшение базируется в основном на уменьшении численности населения, более сильно выражено у мужчин и на старении, более сильно выражено у женщин. И в двух вариантах уменьшение числа лиц в подтрудоспособном возрасте в несколько раз быстрее темпов в сравнение с общим уменьшением. У лиц в надтрудоспособном возрасте наблюдается увеличение численности населения. За исследуемый период инвалидность у мужчин уменьшилась, а у женщин увеличилась.

## DEMOGRAPHIC PROBLEMS AND THEIR INFLUENCE ON THE LABOR POTENTIAL OF POPULATION

Kaloyan Haralampiev\*

**SUMMARY** The article focuses on the dynamics of the total labor potential of population for the period 31.12.1992-31.12.1999 with regard to the declining number of population, the process of aging and the changes in population disability. The limitations imposed by the available information are described. The choice of the additive form of the index factor analysis as an approach to investigating the dynamics of the labor potential is substantiated. The results indicate a decline in the total labor potential, which is greater for males in comparison with females. Basically, this decline is due to the decreasing number of population with regard to males and due to the process of aging with regard to females. In comparison with the total decline, the specific decrease in the number of persons under working age is exceeding several times faster for both sexes. An increase in the number of persons over working age is observed. During the period under investigation, disability among males has decreased, but among females has increased.

---

\* Assistant at the Department "Sociology" at the Sofia University "St. Kliment Ohridski"; e-mail: k\_haralampiev@hotmail.com.